
Je stÍedoušní zánét nakažlivÍ?

Zánét stÍedního ucha není pŤenosnf na druhou osobu. PÍenosnou infekcí je
ale n./ma, zánět nosohltanu, angína. StÍedoušní zánět pak vzniká u citlivr.fch
dětí jako druhotné onemocněni.

Mr lže se dítě po stÍedoušním zánětu normálně koupat,
eventuá|ně plavat,i?

Kojence je nutno koupat nebo alespoř omfvat i pÍi zánětu stÍedního ucha,
jen je tÍeba větší opatmosti, aby voda nevnik|a do zvukovodu. Zhojení akut.
ního zánětu stÍedního ucha znamená, Že pertorace bubínku je uzavÍena a
nastávaií normální poměry kdy voda jiŽ do stÍedouší nem že vniknout. Dítě
se tedy m že nejen koupat, ale i plavat a potápět. Pokud ovšem dítě trpí
stÍedoušními záněty po Úmě získané v p|aveckém bazénu, nemě|o by Mo
bazény navštěvovat.

Na závěr ještě jednu radu

Nespěchejte s návratem dítěte do kolektivního zaÍízení. Nedo|éčené a nedo-
statečně zotavené dítě snadno znovu onemocní a pr běh opakovaného one-
mocnění bÝvávětšinou horší.
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Neprodejné

ošetŤování dětí
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pri stŤedoušním zánětu



StÍedoušní zánět je jedno z nejčastějších dětskfch onemocnění. Na základě
našich zkušeností chceme odpovědět na některé dotazy rodičtj a podat jim
určit'./ návod k ošetÍování dětí pÍi stÍedoušním zánětu.

Go vlastně ie stÍedoušní zánět?

StÍedoušní zánět je infekční, zánětlivf proces na sliznici, jeŽ pokn./vá stěny
dutiny stÍedoušní. lnfekce vniká do této dutiny většinou sluchovou (Eusta-
chovou) trubicí, která spojuje stŤední ucho s nosohItanem. V dutině vzniká
v'./potek - h|en nebo hnis, kten./ se hromadí a za znaěnfch bo|estí tlačí na
bubínek. Ten m že bud'sám prasknout a uvolnit cestu hnisu ze stÍedoušní
dutiny do zvukovodu, nebo je nutno provést malf Íez, kterlm pak obsah
z dutiny Vytéká.

Proě ie stÍedoušní zánět ěastÍ právě u malfch dětí?

Malé děti' zv|áště kojenci, mají ještě nedokona|e vytvoÍenou obranu proti
infekcím, snadno dostávají n.fmu, zánét nosoh|tanu apod. PÍi těchto nemo-
cech se pak infekce v tomto věku dostává poměrně snadno do dutiny stÍe.
doušní, coŽ je umoŽněno š|rší a kratší sluchovou trubicí kojencri a batolat.

JakÍm zp sobem je možné téě.t již probíhající rfmu?

Jednoduše vyléčit n'fmu zatím moŽné není, protoŽe jde o virové onemocnění
necitlivé na antibiotika. Nejd leŽitější je časté a dostateěné čistění nosu nor-
málním zpťrsobem - smrkáním. Je proto velmi nutné naučit ma|é děti co nej-
dŤíve správně si čistit nos. Dítě správně smrká, jestliŽe si stiskne jednu nosní
dírku a vysmrká druhou, a pak totéŽ opakuje na druhé straně. U malfch dětí
je nutné, aby jim nosnídírku pŤidrželi rodiče. Někdy jiŽtoto samo stačízabránit
opakování stÍedoušních zánětrj. U malfch dětí, které ještě smrkat nemohou
nebo neumějí, se velmi dobŤe osvědčuje odsávání nosu odsavačkami, nejlépe
odsávačkou se zvláštním nástavcem; pn tom si musíme počínat šetmě!

Má vÍznam podávat nějaké nosní kapky?

Na tento druh |éčby mají lékaŤi rŮzné názory, ale vcetku lze ííci, Že mírné,
dezinfikující nosní kapky pťtsobí pÍíznivě. Kromě toho umoŽĚují lepší dfchá-
ní nosem, neboť většina z nich obsahuje látky sniŽující zduÍení s|iznice.

Jakfm zp sobem je možné bránit opakování stÍedoušních
zánětŮ?

Zák|adní opatÍení určuje pochopitelně ošetÍující lékaŤ. PÍedevším ie nutno
bránit opakovanfm n./mám, které jsou hlavním zdrojem infekce stÍedouší.
Tímto onemocněním ve zvfšené míŤe trpí pÍedevším děti v jes!ích a ve škol-
kách; pak je nejlepší prevencí rymy, a tím i stÍedoušních zánětťr, ponechat
dítě v domácí péči. U dětí starších jednoho roku se ěasto s dobn./m vfs|ed.
kem odstrařuje tzv. nosní mand|e, která mťrŽe b1it zdrojem infekce stÍedního
ucha. Někdy také pŤíznivě ovlivní zdraví dítěte dlouhodobÝ pobyt v jiném

klimatickém podnebí; často stačí pobyt na venkově. Celkovou odolnost dí.
těte zq1išíme také pravide|nfm každodenním otužováním. Podrobnější po}qy-
ny o otuŽování vám dá dětskf lékaÍ na stŤedisku. (Státní zdravotní rÍstav vy.
da| v r. 1996 |eták OtuŽování dětí pŤedškolního věku, kten./ vám poskytne-bud'
dětskf |ékaÍ' nebo nejbližší okresní hygienická stanice, nebo pÍímo szu.)

Mohou rodiěe poznat, že ieiich dítě má zvětšenou nosní mandli?

PŤíznaky zvětšené nosní mandle (správněji adenoidních vegetací)jsou dost
typické: dítě dfchá hlavně sty' v noci chrápe, hlas mátrvale huhĎav1i. lnfek.
ty horních dfchacích cest jsou pÍitom ve|mi časté a rÍporné. Podobné pÍí-
znaky však mohou b1it i u chronické r!,my se zbytněním nosní s|iznice nebo
u nosních polypťt. VyšetÍení proto musí provést odbornf ušní lékaÍ.

ohrožuje častější stÍedoušní zánét sIuch dítěte?

V naprosté většině pŤípad nezanechává zánět stÍedního ucha na sluchu
nepÍíznivé následky, pokud je ovšem správně léčen. častému opakování
zánětťt je tÍeba všemi prostÍedky bránit, protoŽe ve vfjimeěnfch pÍípadech
mťrŽe pÍejít akutní stÍedoušní zánět v zánět chronickf' jehoŽ nás|edky pak
mohou b,!tzávaŽnější a většinou vyŽadují operační zákrok.

Jak neilépe ošetÍovat ucho s hnisavr.fm vftokem?

Zásadně nemáme nechávat ucho s v'.ftokem nečistěné. Dochází tak bud'
k zasychání vt./měšku ve zvukovodu, což mrjže zhoršovat vyprazdĎování stÍe.
doušní dutiny, nebo mťrŽe dojít k infekci krjže zvukovodu a boltce a vznik.
nout stafylokokory zánět - impetigo. Zvukovod ěistíme několikrát denně podle
mnoŽství vt.itoku. NejdÍíve odstraníme hnis smotkem vaty na zápalce, káp-
neme do ucha tŤíprocentní borovou vodu a opět šetrně vyčistíme. Zvukovod
nikdy neucpáváme vatou, protože ta ráda pÍisychá ke kriŽi a m Že zpťrsobit
ekzematickou vyrážku. Vhodnější je pŤiložit na ucho muloq'/ prouŽek z obi.
nadla nebo ponechat zvukovod volnli.

Má vkapávání antibiotik do nemocného ucha léěebnÝ eÍekt?

Kapání antibiotickfch roztokťr do ucha mávlznam zejména pÍi doléěování
chronickfch stÍedoušních zánětťt po operaci. PŤi akutním zánětu se Iék do
stŤedoušní dutiny nedostane, protože štěrbina v bubínku je velmi malá. Vka.
pávání antibiotika nikdy nemrjŽe nahradit !éěbu ceIkovou, tj. injekční nebo
uŽívání tablet, eventuálně sirupu. Je nutné !ék uŽívat pravidelně v interva.
lech, které určí |ékaÍ. D ležité je, aby dítě antibiotikum skutečně užívaIo ur.
čenf počet dní, ne pouze tehdy' má-li tep|otu. PÍedčasné pÍerušení téčby,
kterého se rodiče někdy z neznalosti dopouštějí' mťrže mít za následek vznik
komplikací a pÍechod akutního zánětu v zánět v|eklf' chronickf.


